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Vážený pane ministře, 

obracím se na Vás ve věci šetření zaměřených na vymáhání justičních pohledávek, 
opakovaného jmenování soudních funkcionářů a naplněnosti Evidence soudních 
rozhodnutí. 

Úvodem bych Vás ráda informovala o dosavadním vývoji šetření zaměřených na vymáhání 
justičních pohledávek. 

Vzhledem k tomu, že mé poznatky z šetření individuálních kauz nasvědčovaly 
nekonzistentnímu přístupu ke správě placení soudních poplatků a dalších peněžitých plnění 
plynoucích do státního rozpočtu (společně též „justiční pohledávky“), rozhodla jsem se 
provést dotazníkové šetření. Sběr informací probíhal již v první polovině roku 2016, 
následně byla zpracována jeho analýza. Z výzkumu mimo jiné vyplynuly následující 
skutečnosti: 

 S vymáháním justičních pohledávek má zkušenosti velká většina okresních, vrchních 
a krajských soudů. Alespoň jednu pohledávku vymáhalo v roce 2015 zhruba 80 % 
z nich. 

 Soudnímu exekutorovi postupují justiční pohledávky častěji krajské a vrchní soudy než 
soudy okresní: alespoň někdy tak činí tři čtvrtiny krajských a vrchních soudů a méně 
než polovina okresních soudů. 

 Některé soudy se v závěrečných poznámkách přimlouvaly za centrální řešení 
problematiky vymáhání justičních pohledávek, zmiňovaly vysokou administrativní 
a personální náročnost vymáhání těchto pohledávek a upozorňovaly, že služby 
soudních exekutorů využívají z důvodu jejich vyšší efektivity. 

Jedná se pouze o dílčí závěry provedeného výzkumu, kompletní analýza bude přílohou 
závěrečné zprávy ze šetření, kterou aktuálně připravuji. Dle mého mínění je však i z nich 
patrné, že situaci vymáhání justičních pohledávek je třeba věnovat pozornost. 

Se zájmem sleduji diskuse týkající se toho tématu, které rovněž ukazují, že jde stále o velmi 
aktuální problematiku. Pozitivně hodnotím rovněž výzvu Kolegia předsedů krajských soudů 
adresovanou ministru spravedlnosti k urychlenému koncepčnímu řešení otázky vymáhání 
justičních pohledávek. 
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Vážený pane ministře, máte-li k tématu vymáhání justičních pohledávek další poznatky, 
návrhy či připomínky, ocením, poskytnete-li mi je v termínu do 31. března 2018, abych je 
mohla zapracovat do závěrečné zprávy.  

Věřím, že i mé šetření napomůže k urychlenému přijetí optimálního řešení současné 
nelehké situace orgánů státní správy soudů, zejména jejich odbřemeněním (uvažuji 
o sjednocení praxe a změně právní úpravy tak, aby vymáhání pohledávek zajišťovala celní 
správa). 

Dalšími záležitostmi, v nichž se na Vás prostřednictvím tohoto dopisu obracím, je opakované 
jmenování soudních funkcionářů a naplněnost Evidence soudních rozhodnutí. 

Dovolím si navázat na naše osobní ze dne 31. října 2017, v jehož rámci jsme projednávali 
témata opakovaného jmenování soudních funkcionářů (naše sp. zn. 21/2016/VOP/MFR) 
a naplněnost Evidence soudních rozhodnutí (naše sp. zn. 4292/2015/VOP/MFR). V rámci 
jednání jste mi sdělil, že je připravena změna instrukce Ministerstva spravedlnosti ČR 
o postupu při navrhování a jmenování funkcionářů soudu a že bude zařazena do vnitřního 
připomínkového řízení a bude vydána. Pověřený právník JUDr. Miroslav Frýdek, Ph.D., se dle 
dohody e-mailem obrátil na zástupkyni náměstka sekce justiční a legislativní JUDr. Kláru 
Cetlovou a ředitelku odboru organizace justice JUDr. Dagmar Průchovou s žádostí 
o informace o aktuálním stavu vydání předmětné instrukce a požádal o zaslání jejího znění. 
Doposud jsem požadované informace a dokument neobdržela. Dovoluji si Vás požádat 
o zaslání předmětné instrukce a informace o stavu jejího vydání. Dále si Vás dovoluji 
požádat o zaslání nejnovějších dat o vývoji naplněnosti Evidence soudních rozhodnutí. 
Poslední Vámi dodaná data jsem obdržela dne 14. července 2017. 

Vážený pane ministře, Vaše vyjádření ve věcech opakovaného jmenování soudních 
funkcionářů a naplněnosti Evidence soudních rozhodnutí si dovolím očekávat rovněž 
v termínu do 31. března 2018. 

Děkuji Vám za spolupráci. 

S pozdravem 

Mgr. Anna Šabatová, Ph.D., v. r. 
veřejná ochránkyně práv 

(dopis je opatřen elektronickým podpisem) 
 


